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در دولت چهاردهمانتصاب بیش از ۷۰ زن 
معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
گفت: تا امروز بیش از ۷۰ زن در سمت های 
مختلــف در دولــت چهاردهــم منصوب 
شــده اند  که بعضی از این ســمت ها برای 
اولین بار در این ۴۰ ســال به زنان داده شده 
و همه اینها بر اساس شایستگی ها و عدالت 
بوده اســت. زهــرا بهــروزآذر در همایش 
کشــوری بانوی ریحانه اظهار کرد: براساس 
گفته رئیس جمهور، هیچ مردی نیســت که 
موفقیت کســب کرده باشد بدون اینکه زن 
موفقی کنار خود داشته باشد. قطعا متقابل 
آن هم وجود دارد. اگر همراهی و هم نوایی 
همسران نبود، شاید بانوان نمی توانستند در 
صحنه های اجتماعی حاضر شوند. معاون 
امور زنان و خانواده ریاست جمهوری ادامه 
داد: از همــه عزیــزان که بــرای رفع موانع 
رشد زنان در جامعه قدم برمی دارند، تشکر 
می کنم و امیدوارم زنان ایران برای رشــد و 
پیشرفت کشــورمان و برای چیزی که مقام 
معظــم رهبری در ســند چشــم انداز ایران 
ترســیم کردند به جایگاه بالایی در منطقه 
برسند. بهروز آذر خاطر نشان کرد: برای پرواز 
در این مسیر به هر دو بال زنان و مردان نیاز 
داریم. امــروز وزیری ســکان دار این عرصه 
اســت که به حضور بانوان باور دارد. امروز 
دو معاون وزیــر را در مجموعه داریم که از 
جامعه زنان هستند و می دانیم برنامه های 
متعــددی دارند که این تعــداد بانوان را در 
اداره کشــور افزایش دهند. او با بیان اینکه 
یکی از باورهای دولت چهاردهم این است 
که برای رشد ایران باید از ظرفیت همه افراد 
اعم از زنان، جوانان و اقوام اســتفاده کنیم، 
افزود: زنان ذیل پرچم جمهوری اســلامی 
ایران توانســته اند فرصت هایی را برای رشد 
پیــدا کنند و امــروز در جایگاهی هســتیم 
کــه چهار زن قــوی را در دولت و همچنین 
در ســطوح مختلف بیــن وزرا و مدیرکل ها 
داریم. او با بیان اینکه امیــدوارم بتوانیم از 
ظرفیت تک تک شــما در شناســایی مسائل 
و راه حل هــا و ایجاد وفــاق و اجماع برای 
پیداکردن مؤثرترین و مناسب ترین راه حل ها 
اســتفاده کنیم، اظهار کــرد: حضرت امام 
دو عبــارت را راجع به زنان اســتفاده کردند 
کــه سیاســت گذاری و ریل گــذاری اصلی 
جمهوری اسلامی ایران در دو حوزه اجتماع 
و خانواده مطرح شــد. مقام معظم رهبری 
هم همیشه بر این اندیشه بودند و این نگاه 
را توسعه دادند. یکی از آنها موضوع نقش 
زنان در تعیین سرنوشتشان بود که همیشه 
در جمهوری اســلامی ایران مــد نظر قرار 
گرفته. موضــوع دوم بحــث اهمیت زنان 
در نقشــی است که در تربیت بچه ها دارند. 
او با بیــان اینکه طبق تعبیــری از حضرت 
امام اولین مدرســه هر کودک یا هر انسانی 
خانه و اولین معلم هر انســانی مادر است، 
عنوان کرد: مهم اســت که مــادران امروز 
چه چیزهایی را در خانه به بچه ها آموزش 
می دهند. همه تلاش می کنیم تا فرزندان و 

نسل های قوی تر داشته باشیم.
بهروزآذر با بیان اینکه امروز شاهد افزایش 
میزان خشونت هســتیم و باید کمک کنیم 
که صبــر و تحمل تــاب آوری، مهارت های 
کنترل خشم، از کودکی در فرزندان نهادینه 
شود، ادامه داد: در مدرسه این موضوع باید 
توسعه پیدا کند تا جامعه ای با زیست سالم 
داشته باشیم. امیدوارم شما بانوان به عنوان 
ســفیران تعلیم و تربیت کشور راه حل هایی 
را پیــدا کنیــد و برنامه هایــی در ذیل مراکز 
مشــاوره خانواده طراحی کنید تا شــکاف 
نسلی کاهش پیدا کند و مهارت ها افزایش 

پیدا کرده و به مرحله اجرا درآید.
وزیــر آموزش و پرورش نیز در این مراســم 
گفت: هیچ محدودیتی برای این کار در این 
حوزه وجــود ندارد و دنبال این هســتیم تا 
از ظرفیت بانــوان در حوزه تعلیم و تربیت 
بیشــتر اســتفاده کنیم. علیرضا کاظمی با 
تأکید بر آشــنایی هرچه بیشــتر نسل جوان 
و نوجوان بــا حضرت فاطمــه زهرا(س) 
به عنــوان یک بانوی نمونــه و الگو افزود: 
حضرت فاطمه(س) برای همه الگوســت 
و باید ایشان را الگو قرار دهیم و به جایگاه 
رفیــع زنــان در جامعه توجه کنیــم. وزیر 
آموزش و پرورش با بیان اینکه نقش زنان در 
توسعه و پیشرفت و کمالات جامعه بشریت 
مهم است و باید قدردان این جامعه بزرگ 
و اثرگذار باشــیم، گفت: اگر مرد موفقی را 
می بینیم پشت ســر آن یک زن موفق و اگر 
یک دانش آموز موفق را می بینیم، پشت سر 
آن یــک مادر مهربان و دلســوز وجود دارد 
و این خیلی ارزش و جایــگاه ویژه ای دارد. 
کاظمی با یــادآوری توانمندی های زنان در 
حوزه هــای مختلف، بیان کــرد که حضور 
در خانــواده و همســرداری و فرزند پروری 
و نقــش تربیتی زنــان برای نســل آینده از 
مهم تریــن نقش هایی اســت کــه مادران 

بر عهده دارند. 

از نفس افتاده
 او گفت:« بــه طریق اولی، حالا این معاونــت مطبوعاتی یک پله بالاتر 

ادامـه  از 
صفحه

۴

می رود و برمی گردد به وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی و برمی گردد به 
رئیس جمهور. کسی که رئیس جمهور می شود و کسی که وزیر می گذارد، 
باید بگوید من مثلا در حوزه رسانه این مسئله را دارم و این مسائل را دارم 
و شــما باید بیایید به فرض اولویت تان را بدهید مثلا به حمایت از رسانه . خب آقای 
وزیر! شــما روی این متمرکز باش و از طریق معاونت مطبوعاتی انجام بده. آقا! یک 
چشــم انداز روشن می خواهیم؛ الان ما در حوزه رســانه فاقد یک برنامه استراتژیک 
بلندمدت منسجم هستیم و به خاطر همین خیلی از تصمیم ها به شکل مقطعی و 
بــدون آینده نگری گرفته می شــود. واقعا اگر آینده نگری داشــتیم که وضعیت مان 

این طور  نبود .  بیاییم این چشم انداز را با مشارکت خودِ اهالی مطبوعات انجام دهیم.
بعد، می بینیم  الان ۳۰، ۴۰، ۴۵ سال گذشته و  یک توسعه فرهنگی در رسانه ها انجام 
نشــده است. می بینیم که کیفیت محتوای رســانه ها کاهش پیدا کرده است. خب 
این وزارت ارشــاد به جای اینکه بیاید تمرکزش را به ارتقای کیفیت محتوای رسانه 
معطوف کند، بیشــتر رفته ســراغ نظارت بر محتوا. ما مثلا بگوییم می آییم شیفت 
می دهیم از این به بعد، می آییم ســراغ این موضوعات. مثلا می آییم چه کار کنیم؟ 
شــفافیت را در سیاست های مالی مان به طور کامل در دســتورکار قرار دهیم. بعد 
بیاییم اعلام کنیم مثلا نحوه توزیع بودجه های دولتی و ســایر بخش ها که شــائبه 
فســاد را همیشه داشته، اینها را می خواهیم اصلاح کنیم و بگذاریم در معرض دید 

اهالی مطبوعات.
الان که مثلا بحران اقتصادی داریم و تحریم داریم و تورم داریم و اینها، وزارت ارشاد 
بیاید بگوید ما می خواهیم یک حمایت مؤثر  از رسانه ها و روزنامه نگاران انجام دهیم؛ 
بیاییــم ببینیم این حمایت مؤثر از روزنامه نگارها چطوری اســت. بعد به معاونت 

مطبوعاتی دستور بدهد که این کار را انجام دهیم.
اصلا یک چیز مهم؛ اینها اصلا یک تعامل سازنده با روزنامه نگارها ندارند؛ یعنی 
شــما در کدام دوره دیده اید که معاونت مطبوعاتی و وزارت ارشــاد مثلا بیایند یک 
گفت وگوهای ســازنده داشته باشــند.  چیزها ی این طوری که مثلا یک جلسه درباره 
محتوا می گذارند و سردبیرها و مدیرمسئول ها را  صدا می کنند، خیلی به ندرت اتفاق 
افتاده است. اســم این را که نمی توان تعامل با جامعه رسانه ای گذاشت! بیایند در 
مورد سیاست گذاری ها و چالش ها یک مجموعه گفت وگوهای سازنده طولانی مدت 
که منجر به نتیجه بشود، انجام دهند و بعد  درباره تمام مسائل با اینها صحبت کنند. 
یعنی درواقع یک جورهایی  کاری  کنند که وزارت ارشــاد بیاید بگوید من می خواهم 
در این حوزه مستقل عمل کنم. اســتقلال خودش را در سیاست گذاری حفظ کند و 
بگوید مثلا نمی خواهم تحت تأثیر این فشارهای همیشگی سیاسی و امنیتی باشم و 
می خواهم این کار را انجام دهم. بیایم شفاف سازی عملکردی انجام دهم و نمی دانم 
از روزنامه نگارها حمایت کنم و نهاد صنفی شــان را تقویت کنم. خب بابا! بیایید این 
نهاد صنفی را تقویت کنید دیگر. نهادهای صنفی خیلی مسئله مهمی است. بیاییم 
برنامه بگذاریم که مثلا معاونت مطبوعاتی از این نهادهای سیاســی مستقل باشد. 
بالاخره می دانیم دیگر، خود معاونت مطبوعاتی هم از جاهای مختلف مشــکلات 
این طوری را دارد. این را که درک می کنیم، ولی مثلا خود وزیر بیاید این را پیگیری کند ».

نتیجه گیری
رســانه ها به عنوان رکن چهارم دموکراســی، نقشــی حیاتی در شفاف ســازی، 
آگاهی بخشی و توسعه فرهنگی و اجتماعی دارند؛ اما وضعیت فعلی رسانه های 
ایران  از نظر اقتصادی، ســاختاری  و مدیریتی، نه تنها بازتابی از بحران های گسترده تر 
در جامعه است، بلکه زنگ خطری برای آینده این صنعت کلیدی محسوب می شود. 
کاهش قدرت خرید عمومی، نبود حمایت های دولتی مؤثر، سانسور و خط قرمزهای 
متعــدد  و همچنین بی توجهی به اســتانداردهای معیشــتی و حرفــه ای کارکنان 
رسانه ها، فضایی را ایجاد کرده که نه تنها استقلال و کیفیت رسانه ها را تهدید می کند، 

بلکه تعامل آنها با مخاطبان را نیز به شدت مختل کرده است.
در ایــن میان، فشــارهای اقتصادی، نبود شــفافیت در تخصیــص بودجه ها  و 
نگاه محدودکننده و کنترلی از ســوی نهادهای دولتی، عملا رســانه ها را از رسالت 
اصلی خود که بازتاب مشــکلات مردم و نظارت بر قدرت اســت، دور کرده اســت. 
روزنامه نگاران با مشکلاتی همچون حقوق ناکافی، عدم امنیت شغلی  و نبود بیمه 
مناسب دســت وپنجه نرم می کنند؛ این در حالی اســت که رسانه های مستقل  که 
می توانند صدای واقعی مردم باشــند، از حمایت هــای ضروری محروم اند و تحت 

فشارهای مضاعف اقتصادی و ... فعالیت می کنند.
این شرایط بحرانی، نتیجه سال ها فقدان برنامه ریزی استراتژیک، بی توجهی به 
توسعه کیفی و حرفه ای رســانه ها  و اولویت یافتن نظارت بر محتوا به جای ارتقای 
آن اســت. زمانی که رسانه ها مجبور به وابســتگی به منابع درآمدی غیرشفاف یا 
ارائه محتوای تبلیغاتی کم کیفیت شوند، نه تنها استقلال خود را از دست می دهند، 
بلکه اعتماد مخاطبان نیز از بین می رود. این چرخه معیوب، در نهایت به تضعیف 

پایه های توسعه فرهنگی و اجتماعی کشور منجر خواهد شد.
برای خروج از این بحران، دولت و نهادهای مرتبط باید رویکردی جامع، شفاف  
و مشــارکتی را در پیش گیرند. تأمین معیشت خبرنگاران، تقویت نهادهای صنفی، 
شفاف سازی در تخصیص بودجه ها و کاهش فشارها، گام های اساسی برای بازسازی 
اعتماد و احیای جایگاه رسانه هاست. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به عنوان نهاد 
اصلی سیاست گذاری رسانه ای باید از سیاست های مقطعی و واکنشی عبور کرده و 
برنامه ای بلندمدت و مبتنی بر شــفافیت و استقلال ارائه کند. ایجاد یک چشم انداز 
استراتژیک که با مشــارکت خود اهالی رسانه تدوین شود، می تواند آغازگر مسیری 

جدید برای احیای این صنعت باشد.
در نهایت، رســانه هایی که به جای نظارت و انتقاد ســازنده، به ابزار تبلیغاتی یا 
منبع درآمدی وابسته تبدیل شوند، دیگر نمی توانند وظیفه خطیر خود را در بازتاب 
واقعیت هــا و ارتقای آگاهی عمومی انجام دهند. بازســازی اعتماد به رســانه ها 
و حمایت از اســتقلال آنها نه تنها یک نیــاز حرفه ای، بلکه ضرورتی برای بقای یک 
جامعه پویا، آگاه  و توســعه یافته اســت. زمان آن رسیده است که دولت، نهادهای 
صنفی  و جامعه رســانه ای، با هم افزایی و اقداماتی شــجاعانه، این چالش ها را به 
فرصت تبدیل کنند و بار دیگر رسانه ها را به جایگاه واقعی و شایسته خود بازگردانند. 

این مسیر، هرچند دشوار، اما برای آینده کشور اجتناب ناپذیر است.

فهرست پارک هایی که حصارکشی شده اند

قیطریه آزاد شد
نگاه گزارش خبری

جامعهجامعه

نورا حســینی:  پشت حصارهای سفید و آبی شــهرداری در بوســتان های تهران چه خبر است؟ روز 
گذشته یکی از اعضای شورای شهر تهران به این پرسش پاسخ داد. قرار است پشت این حصارکشی ها 
ساخت وســاز کنند. از ســاخت مخزن آب اضطراری تا سرویس بهداشتی و ســوله بحران تا احداث 

فرهنگ سرا و کلینیک و مجتمع فرهنگی و ایستگاه مترو.
برای این ساخت وســازها چند درخت جابه جا شــده و ســرانجام این درختان چه شده، مشخص 
نیست. در این دوره از مدیریت شهری بارها حصارکشی بوستان های تهران خبرساز شده است. یک بار 
بوســتان حضرت مریم در خیابان کریمخان تا حصارکشی های بوستان کوثر در خیابان ری در منطقه 
۱۲. از حصارکشی بوستان های بزرگ مانند قیطریه و پارک لاله تا حصارکشی پارک محله ای مرزداران.

درختان حاشــیه بخشی از بزرگراه همت هم مدتی است پشــت حصارها پنهان شده اند. ساکنان 
بیشــتر محلات تهران مثالی از این حصارکشــی ها دارند. تا آنجا که ناصر امانی ۱۱ شهریورماه امسال 
در تذکر پیش از دســتور خود گفته بود: به رئیس شــورای شــهر اعلام کردم که مدتی اســت تعداد 
زیادی از بوســتان های شهر تهران از طرف شهرداری تهران حصارکشی شده و تقریبا در تمام مناطق 
تهران شــاهد هستیم که دور چند بوســتان حصارکشی شده و این مسئله موجب نارضایتی و نگرانی 
مردم و دوستداران محیط زیست شده است. او با بیان اینکه این حصارکشی ها دلایل مختلفی دارد و 
ممکن است برخی از آنها نیز منطقی و پذیرفتنی باشد، گفت: من با برخی از شهرداران مناطق درباره 
چرایی حصارکشی شــان صحبت کردم و حرف های منطقی زدند؛ اما مردم تهران مثل مارگزیده هایی 
هستند که از ریسمان سیاه و سفید می ترسند و تا دور بوستانی حصار کشیده می شود، فکر می کنند که 
قرار اســت درخت ها قطع یا جابه جا شوند. نبود شفافیت در اطلاع رسانی از سوی شهرداری تهران و 
همچنین شایعه پراکنی در فضای مجازی سبب شده که به این موضوع دامن  زده شود. البته بخشی از 
این حصارکشی ها توجیه پذیر نیست. مثلا استفاده از اراضی بوستان ها برای ساخت پارکینگ محلی یا 
ساخت تأسیسات مترو پذیرفتنی نیست. او از شهرداری خواسته بود با توجه به نگرانی های موجود و 
لزوم اطلاع رسانی دقیق و شفاف تعداد و نام بوستان ها با ذکر مشخصات و آدرس، علت حصارکشی 
و نوع پروژه، تعداد درختانی که احتمالا جابه جا شده اند، با ذکر تاریخ و محل کاشت مجدد و همچنین 
زمان بندی پایان حصارکشــی را به شورای شــهر ارائه دهند. او روز گذشته پس از چهار ماه پاسخ این 
تذکر خود را گرفت؛ پاسخی که به گفته امانی دقیق نبود و برخی از حصارکشی ها در آن آورده نشده 
بود. او در جریان این تذکر یک خبر خوب هم داد؛ اینکه خیّری که می خواست در پارک قیطریه مسجد 

بسازد، پشیمان شده و دیگر ساخت وساز در این بوستان برایش نمی صرفیده و عقب کشیده است.
ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران، با یادآوری اینکه دو، سه ماه قبل درباره حصارکشی بوستان ها 
در سطح شهر تهران و اینکه این حصارکشی ها علاوه بر اینکه باعث عدم آراستگی و نازیبایی مجموعه 
شهر می شود و نگرانی شهروندان را هم درباره ساخت وساز در بوستان ها و جا به جایی درختان ایجاد 
می کند؛ تذکری به شــهرداری تهران دادم و از آنها خواهــش کردم که آمار و اطلاعات مربوط به این 
حصارکشــی ها را در اختیار شورا قرار بدهند که به تازگی این آمار ارسال شده است، گفت: طبق گفته 
شهرداری تهران، از ۲۲ منطقه ای که در شهر تهران داریم، در هفت منطقه در هیچ کدام از بوستان ها 
حصارکشــی وجود ندارد. این را بررسی کردیم که این آمار اشتباه است؛ مثلا گفتند در منطقه ۱، ۵، ۹، 
۱۱، ۱۶، ۲۱ و ۲۲ در هیچ بوســتانی حصارکشی ندارند. پنج منطقه از مناطقی را که گفتند حصارکشی 
ندارند، حضوری چک کردیم. بوستان هایی وجود دارد که حصارکشی شده اند و فهرست شان هست. 
نمی دانم این آمار را از مناطق یا از سازمان بوستان ها گرفته اند. احتمال می دهم از مناطق گرفته باشند 
و مناطق از دست شــان در رفته باشد. ممکن است این آمار سیال باشد، یعنی در تاریخی حصارکشی 
بوده و بعد جمع شــده یا حصارکشــی جدیدی ایجاد شده که در آمار قبلی نبوده است؛ ولی از هفت 
منطقه ای که گفته بودند در بوستان هایش حصارکشی ندارند، پنج بوستان را چک کردیم و هم اسامی 

و هم علت حصارکشی در مناطقی که گفتند حصارکشی ندارند؛ حصارکشی دارند.
این عضو شــورا اضافه کرد: اعلام کردند ۶۰ بوســتان را حصارکشــی کردند. ۱۷ بوستان به خاطر 
مخزن آب حصارکشی شده؛ یعنی حصارکشی کردند تا مخازن آب را برای استفاده از بحث مربوط به 
جلوگیری از خشک شدن بوستان و آب رسانی به درختان تعبیه کنند که بیشترین تعداد است. یعنی در 
بین این ۶۰ بوســتان، ۱۷ بوستان به خاطر بحث مخزن آب حصارکشی شده است. هشت بوستان در 
ادامه احداث اتاق مادر و کودک حصارکشی شده است. این مسئله ای است که مورد اعتراض ماست. 
از ســال ۱۴۰۲ این بحث شروع شده و هنوز ادامه دارد و هنوز شاهد حصارکشی بعضی از بوستان ها 
برای ایجاد اتاق مادر و کودک هســتیم. درباره اینکه کاربرد این موضوع در بوستان ها چیست و چقدر 
به نفع فضای سبز در سطح شــهر تهران است، قضاوتی نمی کنم؛ ولی این موضوع زمانی باید تمام 
شــود؛ اما همچنان حصارکشی هشت بوســتان به خاطر احداث اتاق مادر و کودک است. گفتند در ۹ 
بوســتان، در حال احداث سرویس بهداشتی هســتند و به همین دلیل حصارکشی کردند. پنج بوستان 
کارگاه مترو باعث حصارکشی شده، سه بوستان کارگاه عمرانی که ناشی از ایجاد زیرگذر یا دوربرگردان 
وارد بوستان شدند و مجبور شدند برای تعریض زیرگذر یا دوربرگردان بخشی از بوستان را حصارکشی 
و از آن استفاده کنند. در دو بوستان گفتند در حال ساخت سوله بحران هستند و در دو بوستان پارکینگ 
طبقاتی ایجاد می کنند. امانی گفت: در یک بوســتان ایستگاه آتش نشانی، در یک بوستان باغ مینیاتور، 
در یک بوســتان تصفیه خانه، در یک بوســتان احداث خانه  کشتی، در یک بوستان بازسازی ساختمان 
اجتماعی، در یک بوســتان احداث سالن ورزشی، در یک بوســتان احداث فرهنگ سرا، در یک بوستان 
احداث کلینیک و مجتمع فرهنگی و یکی، دو بوستان ایجاد یادمان شهداست. منطقه ۱۵ با ۱۲ بوستان 
و منطقه ۴ با ۱۰ بوســتان بیشترین بوســتان را دارند که حصارکشی شده اند. از آقای چمران به خاطر 
بوســتان قیطریه تشکر می کنم که آنجا به خاطر ساخت مسجد حصارکشی شده بود و ایشان محکم 
جلوی این کار ایســتادند و ضابطه ای تعریف کردند که اگر قرار اســت در آنجا مسجدی احداث شود، 
نباید بیشتر از ۲۰۰ متر باشد و حق اینکه در طبقات بالا ساخت وساز شود یا زیرزمین ایجاد کنند، وجود 
ندارد و در سطح ۲۰۰ متر در حد یک مسجد معمولی که بوستان نیاز دارد، بسازند که خیّر گفت برایش 

نمی صرفد و انصراف داد. این عضو شورا گفت: از شهردار ناحیه پرسیدم، گفت حصارکشی های داخل 
بوســتان جمع آوری شده است. حساسیتی که اعضای شورا و آقای چمران درباره بوستان های تهران 
به عنوان رئیس شورا دارند، نباید به هیچ عنوان شکسته شود. برخی احداثاتی که در بوستان ها هست و 
بیان کردم، واقعا ضرورت نداشت. برای مثال، آب برای حفظ بوستان یا سرویس بهداشتی لازم است. 
در ایــن کارها جا به جایی درخت هم اتفاق می افتد. خط قرمزی که در گذشــته در مجموعه مدیریت 
شــهری، چه شورا و چه شــهرداری، برای تعرض نکردن به بوستان ها، حفظ فضای سبز بوستان ها و 
جابه جا نکردن درختان در بوســتان ها ایجاد شده، به هوای آلوده ای که داریم، کمک می کند. توسعه 
و حفظ فضای ســبز شهر تهران به کم شــدن آلودگی هوا کمک می کند و باید پاسداری کنیم و اجازه 

ندهیم بوستان ها آسیب ببینند.

تکرار تصادف اتوبوس های درون شهری
روز گذشــته حبیب کاشانی، خزانه دار شورای شهر تهران، به حادثه دلخراش یکی از اتوبوس های 
شــهری تهران اشاره کرد و گفت: روز یکشــنبه حادثه ای رخ داد که منجر به مصدومیت تعدادی از 
شــهروندان شــد. هرچند وقوع حوادث در وســایل نقلیه عمومی اجتناب ناپذیر است، اما آنچه مایه 
نگرانی جدی است، تأخیر اورژانس و پلیس در رسیدگی به این حادثه است. کاشانی تأکید کرد: طبق 
گزارش هــای مردمی، بیش از ۲۰ دقیقه طول کشــید تا نیروهای اورژانس به محل حادثه برســند و 
پلیس نیز که وظیفه دارد در موارد تصادف با فوریت وارد عمل شــود، با تأخیر درخورتوجهی حضور 
یافت. او افزود: این حادثه باعث آســیب دیدگی و شکستگی در ناحیه صورت، دست و پا برای برخی 
از شــهروندان شد. با این حال لازم اســت اورژانس و پلیس برای جبران این نارسایی ها، به بررسی و 
رفع این مشکلات اقدام کنند. خزانه دار شورا از مسئولان فرهنگی و حوزه های مرتبط درخواست کرد 
تا برای درمان مصدومان حادثه همکاری کنند و گفت: این شــهروندان به وسایل حمل ونقل عمومی 

اعتماد کرده اند و شایسته است همه بخش ها برای رفع مشکلات آنان تلاش کنند.
در پایان، کاشــانی خواستار رســیدگی جدی به این مسائل شد و تأکید کرد که مدیریت شهری باید 

نظارت بیشتری بر عملکرد دستگاه های امدادی و انتظامی داشته باشد.

نا م گذاری معبری به نام سیدحسن باز هم رأی نیاورد
روز گذشته اعضای شورای شهر تهران تغییر نام چند معبر را در دستور کار خود قرار دادند که نرگس 
معدنی پور در این زمینه اعلام کرد: پیشنهاد می شود که بزرگراه شهید لشگری حدفاصل میدان آزادی تا 
بزرگراه مهدوی کنی به نام سیدحسن نصراالله نام گذاری شود. همچنین پیشنهاد می شود خیابان بیستون 
حدفاصل میدان جهاد تا خیابان فتحی شقاقی به نام شهید یحیی سنوار نام گذاری شود. معدنی پور با 
بیان اینکه پیشــنهاد می شود بلوار هجرت حدفاصل میدان شهیدان ارتش تا مقر لشکر ۲۷ در منطقه 
۱۴ نیز به نام سردار شهید محمدهادی حاجی رحیمی نام گذاری شود، گفت: همچنین پیشنهاد می شود 
کوچه خورشید در منطقه ۱۰ در حوالی خیابان دامپزشکی به نام شهید میثم مقصری تغییر نام دهد. 
اعضای شورای شهر با نام گذاری معبری به نام  شهید یحیی سنوار در پایتخت موافقت کردند و پیشنهاد 
دادند که مکان دیگری به نام سید حســن نصراالله نام گذاری شــود و بر اساس این از فهرست نام گذاری 

خارج شد. اعضای شورا معتقد بودند معبر انتخابی باید در شأن حسن نصراالله باشد.

هزاران نفر دچار مرگ زودرس شده اند
در حالی که دبستان های تهران به دلیل آلودگی هوا تعطیل بودند و مهدی چمران هم از برگزاری 
نمایشــگاه های پرمخاطب که خیابان ها را شــلوغ می کنند، گلایه داشت، مهدی پیرهادی در حاشیه 
جلسه شورای شهر تهران به رسانه  ها گفت که در قانون هوای پاک هیچ گونه ضمانت اجرائی وجود 
ندارد و تکلیف دســتگاهی که از این قانون تمکین نمی کند، مشــخص نیســت. در سال های گذشته 
باید نیروگاه خورشــیدی برای تأمین برق تأسیس می شــد؛ اما انجام نشد و یکی از مشکلات امروز به 
خاطر تأمین نشدن انرژی پاک است. کیفیت سوخت بهتر نشد، خودروها و موتورسیکلت های فرسوده 
جمع آوری نشدند و نوسازی خیلی کمی انجام شد. دولت می تواند با خودروسازهای خارجی مطرح، 
قرارداد ببندد و در طرح نوســازی از محل صرفه جویی ســوخت این خودروها را جایگزین خودروی 
فرســوده کنند. رئیس کمیسیون سلامت محیط زیســت و خدمات شهری شورای شهر تهران اضافه 
کرد: مرگ و میر افزایش پیدا کرده اســت و طبق آمار وزارت بهداشــت، هزاران نفر دچار مرگ زودرس 
شده اند. متأسفانه تعداد زیادی از دستگاه ها به تعهدات شان عمل نکردند و بسیاری از دستگاه ها هم 
به سازمان محیط زیست پاسخ گو نیستند. به نظرم یا شخص رئیس جمهور یا معاون اول رئیس جمهور 
باید متولی قانون هوای پاک شــوند و این نیاز به اصلاحیه در مجلس شــورای اسلامی دارد. می دانم 
دیوان محاســبات و کمیســیون اصل ۹۰ مجلس پیگیر اصلاح قانون بودند و قــوه قضائیه هم باید 
با قاطعیت بیشــتری با افراد اهمــال کار برخورد کند. او اضافه کــرد: در کوتاه مدت آلودگی هوا حل 
نمی شــود و عزم جدی در این زمینه وجود ندارد. پیشــنهاد می کنم سران سه قوه نشستی با موضوع 

آلودگی هوا برگزار کنند و راهکاری پیدا کنند و یک تصمیم قاطع بگیرند.

رئیس گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت با بیان 
اینکه شاخص کیفیت هوا در شــهر تهران در بیشتر ایستگاه ها در 
محدوده ناســالم برای همه گروه ها قــرار دارد، گفت: طبق اعلام 
ســازمان هواشناســی، تا پایان هفته در تهران پایداری هوا وجود 
دارد و بــا ادامه روند تولیــد آلاینده ها، وضعیــت کیفیت هوا به 
محدوده خیلی ناسالم خواهد رسید. به گزارش ایرنا از وبدا، عباس 
شاهســونی از عموم مردم و به ویژه گروه های آسیب پذیر از جمله 
کودکان، سالمندان، زنان باردار، بیماران تنفسی و قلبی و عروقی و 
افرادی که دیابت دارند درخواســت کرد  در این شرایط در صورت 
امــکان در فضای باز تردد نداشــته باشــند و در صورت ضرورت 
حتما از ماسک مناسب استفاده کنند. او همچنین به آسیب پذیری 
کودکان در مقابل آلودگی هوا اشاره کرد و با بیان اینکه حساسیت 
کودکان به آلودگی هوا قبل از تولد شروع می شود، گفت: برخی از 
آلاینده ها می توانند از جفت عبور کنند و در نتیجه جنین در معرض 
آلودگی هوا قرار می گیرد. شاهسونی افزود: پس از تولد، کودکان به 
دلایل عمده ای، با خطرات ویژه ای از آلودگی هوا مواجه می شوند؛ 
چرا که اغلب، هوای آلوده بیشــتری نسبت به بزرگسالان دریافت 
می کنند و از آنجایی که بدن آنها در حال رشــد و تکامل اســت و 
سیستم ایمنی نیز کامل نیست، هوای آلوده به روش های مختلف 
بر ســلامت آنها تأثیــر می گذارد. او ادامه داد: کودکان با ســرعت 
بیشتر و اغلب از طریق دهان نفس می کشند، به این معنی که آنها 
هوای بیشــتری نسبت به بزرگسالان به ازای هر کیلوگرم وزن بدن 
خود استنشــاق می کنند. از سویی آنها اغلب، اوقات بیشتری را در 
خارج از منزل می گذرانند و هوای نزدیک به زمین را تنفس می کنند 
که آنها را در مجاورت منابع آلودگی مانند گرد و غبار و اگزوز وسایل 
نقلیــه قرار می دهد. نوزادان و کودکان نوپا نیز در معرض آلودگی 
هــوای خانگی قرار دارند. شاهســونی با بیان اینکــه آلودگی هوا 

ســالانه باعث بیش از ۷۰۰ هزار مرگ منتسب در کودکان زیر پنج 
سال در جهان می شود، گفت: طبق گزارش مؤسسه بار بیماری ها 
در ســال ۲۰۲۴ بیش از ۱۵ درصــد از کل مرگ و میرها در کودکان 
زیر پنج ســال در دنیا مربوط به آلودگی هوا ست و آسم، شایع ترین 
بیماری مزمن تنفسی در کودکان است. آسم مرتبط با آلودگی هوا 
بیشترین تأثیر را بر سلامت کودکان بین پنج تا ۱۴ سال دارد و از هر 
۱۰ کودک، یک نفر دارای علائم آسم است. شاهسونی گفت: طبق 
گزارش مؤسسه بار بیماری ها در سال ۲۰۲۴ در سطح دنیا به طور 
میانگین ۳.۹ درصد از سال های عمر از دست رفته به علت ناتوانی 
(YLD) به دلیل آسم در کودکان بین پنج تا ۱۴ سال در اثر مواجهه 
بــا آلاینده های هوا رخ می دهد. بنابرایــن محافظت از کودکان به 
عنوان یکی از آســیب پذیرترین گروه ها در برابر آلودگی هوا الزامی 
است. او راهکارهای محافظت از کودکان را شامل ماندن در خانه 
و عــدم حضور و فعالیت فیزیکی در فضای بــاز در زمان آلودگی 
هــوا عنوان و بــه خانواده ها و کودکان توصیــه کرد فعالیت های 
غیرضروری در فضای باز را به زمانی موکول کنند که از آلودگی هوا 
کاســته شده است و شرایطی را نظیر بازی های فکری فراهم کنند 
که کودکان در خانه ســرگرم شوند. به گفته شاهسونی استفاده از 
ماسک مناسب می تواند به محافظت از کودکان شما در برابر مواد 
ســمی موجود در هوا کمک کند. ماســک های کودکان در رنگ ها 
و طرح های متنوعی در دســترس هستند. برای تشویق کودکان به 
استفاده از ماسک می توانید از ماسک های یک بار مصرف مناسب 
کودکان با رنگ های شــاد و طرح های کارتونی مورد علاقه شــان 
استفاده کنید. او افزود: ماسک هایی با کیفیت نظیر N۹۵ با سیستم 
تصفیه هوا چندلایه از ورود آلاینده های مضر و خطرناک به سیستم 
تنفسی کودکان جلوگیری خواهند کرد و بسیار مؤثر هستند. نکته 
مهم در اســتفاده از ماســک، اطمینان از ثابت مانــدن آن بر روی 

صورت کودکان و نداشتن نشــتی از کناره های آن است. کودکانی 
که آســم دارند باید در شــرایط آلودگی هوا داروها و اسپری های 
تنفسی را همراه خود داشته باشند و حتما از ماسک استفاده کنند. 
رئیس گروه ســلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت همچنین 
نوشیدن آب کافی برای حفظ سلامت کودکان را ضروری دانست و 
گفت: افزایش مصرف آب در روزهایی که کیفیت هوا پایین تر از حد 
استاندارد است، اهمیت بیشــتری دارد. آب به دفع سموم از بدن 
کمک می کند و می تواند علائم ناخوشایند ناشی از آلودگی هوا را 
کاهش دهد. کودک تان را تشویق کنید که مصرف مایعات نظیر آب 
آشامیدنی، آبمیوه های طبیعی و سوپ را افزایش دهند. این کار از 
مؤثرترین اقداماتی است که می توانید برای کاهش اثرات آلودگی 
هوا بر ســلامت کودک تان انجام دهید. نکته مهم در اســتفاده از 
ماسک، اطمینان از فیت شــدن آن  روی صورت کودکان و نداشتن 
نشتی از کناره های آن است. شاهسونی نصب دستگاه تصفیه هوا 
مجهــز به فیلتر هوا را نیز یکــی از بهترین راه ها برای محافظت از 
کودکان در برابر افزایش آلودگــی هوای داخل خانه عنوان کرد و 
گفت: دستگاه تصفیه هوا برای افرادی که دارای مشکلات تنفسی 
هستند  نیز اکیدا توصیه می شود. او افزود: در روزهایی که آلودگی 
هوا به محدوده ناســالم برای گروه های حســاس رسیده است، از 
تصفیه کننده های هوا که مجهز به فیلترهای هپا (HEPA) هستند 
بــرای حذف آلاینده های داخل خانه اســتفاده کنید و از کشــیدن 
ســیگار یا سوزاندن شــمع یا بخور دادن در داخل خانه خودداری 
کنید. هنگامی که هوا به شــدت آلوده اســت، پنجره ها را ببندید و 
اجازه دهید تصفیه کننده هوا، جریان هوای تمیز و تصفیه شــده را 
در خانــه گردش دهد. البته اســتفاده از تصفیه کننده های هوا که 
تولید ازن می کنند یا از مکانیســم الکتروستاتیک استفاده می کنند 

به هیچ وجه توصیه نمی شود.

کیفیت هوای تهران تا پایان هفته به محدوده خیلی ناسالم می رسد

       


